
Bestyrelsesmedlem og formand for Kystsikringsudvalget, Niels B. Ulrich har stykket nogle 
nedslagspunkter fra Søvangs historie sammen, som den er foregået over en årrække tilbage fra 
1918 og frem til i dag 2025 

• 1918: Grosserer S.L. Sørensen og ejendomsmægler A. Simonsen køber det meste af det 
nuværende Søvang og udstykker det i 340 parceller som villagrunde. Sognerådet i St. 
Magleby ændrer dog dette så Søvang bliver sommerhusområde. 

• 1918: 25. september stiftes Grundejerforeningen Søvang. 
• 1920: der er nu bygget omkring 40 sommerhuse. 
• 1921: de fleste veje får deres nuværende navne: Ahornvej, Akacievej osv. 
• 1926: der indlægges elektricitet i de første huse og i 1933 kan alle få indlagt el (kræver dog at 

et flertal på den enkelte vej stemmer for). 
• Søvang Sportsklub stiftes. 
• 1936: der bor nu 21 familier på helårs basis. 
• 1939: Grundejerforeningen parkvej stiftes, men der er kun bygget enkelte huse. 
• 1954: grundejere langs Fælledvej må afgive areal til etablering af fortov. 
• 1958: første kvindelige bestyrelsesmedlem – Inger Lind.  
• 1958: 410 parceller. 
• 1964: hele 75 familier bor i Søvang hele året – ud af i alt 425 parceller. 
• 1950-erne. Myg var en plage pga. af mange småsøer. Der blev i en årrække sprøjtet mod myg 

i vandhuller mv.   
• 1960erne: En mulig kloakering udskydes pga. usikkerhed af om en lufthavnsudvidelse 

kommer til at berøre Søvang. Indtil kloakeringen måtte mange nøjes med ”toilet” på helt 
gammel vis. En septiktank og moderne toilet kunne der kun gives tilladelse til hvis grundens 
areal var mindst 1.200 kvadmeter.     

• 1967: efter krav fra militæret (af hensyn til deres radar) måtte intet i Søvang rage mere end 8 
meter op. Træer og flagstænger måtte skæres ned, herunder et enkelt træ med hele 15 
centimeter. Oktoberstormen i 1967 ”hjalp til” med træfældning. Skorstene måtte reduceres i 
højden. 

• Der stemmes i grundejerforeningen om Søvangs fremtidige status. Kun et meget lille flertal 
stemmer for kloakering og asfaltering af vejene.   

• Søvang får status af byzone og der skal dermed kloakeres. 
• 1974 -75: Alle huse kloakeres og vejene blev asfalteret. Vejbelysning etableres. 
• 1968: det daværende kystdige forhøjes og forlænges og i 70erne udbygges til det dige vi 

kender i dag. 
• 1971: Parkvej og Søvang grundejerforening sluttes sammen. Der er nu ca. 475 parceller i 

grundejerforeningen. 
• 1970erne det helt store byggeboom – Søvang ændrer karakter fra sommerhusområde til 

moderne villaområde. Mange af de oprindelige parceller blev delt til 2 eller flere grunde.  
• 1976: enkelte vejnavne samt husnumre blev ændret. 
• 1976: Søvang Menighedsbørnehave med plads til 32 børn indvies på Fælledvej (hvor de nu er 

rækkehuse). Børnehaven blev i 1980 udbygget til at rumme 40 børn. 
• 1978: Hanne Mortensen bliver første (men ikke sidste) kvindelige formand.  



• 1982: Militæret opleves som en mere og mere støjende nabo. Der skydes med 
automatvåben på skydebanen under 200 meter fra Parkvej og generatorer og køleanlæg 
støjer mere konstant. 

• 1982 Tæt, lav bebyggelse vækker betydelig modstand i Søvang, men den første bebyggelse 
på Poppelvej bliver i de følgende år fulgt af flere. 

• 1991: en ny legeplads blev indviet i august. Den holdt til hårdt slid indtil 2005 hvor en ny 
legeplads med ”skibet” blev bygget. 

• 1993: stor 75 års jubilæumsfest med godt 400 deltagere i telt på sportspladsen (på den vist 
eneste solskinsdag i august). 

• 1994: der anlægges ”bump” centrale steder på Søvangs veje. De viste sig dog ikke at være så 
fartnedsættende som håbet. Cykelsti langs Fælledvej åbnes. 

• 1995: der er nu 570 parceller, heraf kun omkring 50 sommerhuse.  
• 1997: de gamle, lavtsiddende gadelamper udskiftes løbende med nye der giver mere lys, og 

som er mindre udsat for hærværk. 
• 1997: den militære skydning standses på skydebanerne. 
• 1999: det traditionelle, store Sankt Hans bål blev antændt i utide og Sankt Hans aften blev en 

”afbrænder”. 
• 2000: der anlægges stor boldfælled på Søvej til ibrugtagning i 2002. 
• 2002: Søvang Minimarked må lukke grundet lille omsætning. En langvarig strid om områdets 

brug indledes idet Bestyrelsen kæmpede for bevarelse af lokale indkøbsmuligheder) Striden 
slutter først med erkendelse af at Søvang ikke er stor nok til en dagligvarebutik. Dermed 
slutter en æra der har varet fra starten af Søvang med vekslende butikker på bl.a. Birkevej og 
Tværvej. 

• 2004/05: Søvang bliver godkendt som 40-km zone og alle veje får ny belægning.  
• 2007: Sølyst udbygges til at rumme børnehaven der erstatter den gamle på Fælledvej 
• 2008: Søvang får egen hjemmeside www.søvang-dragør.dk. 
• 2012: sti bag om Parkvej på militærets område anlægges og kan frit benyttes efter at 

skydebanen blev rømmet. 
• 2016: ny legeplads på noget af sportsklubbens areal. Udendørs træningsredskaber på den 

gamle legeplads. 
• 2018: 643 parceller. Stor fejring af 100års jubilæum 
• 2018. Dragør Kommune indser at der er en reel risiko for en ødelæggende stormflod. 

Bestyrelsen engagerer sig i arbejdet med en bedre kystbeskyttelse. Mange analyser, 
Natura2000, statsligt bureaukrati mm. betyder at Søvang tidligst bliver beskyttet i 2030. 
Forhåbentlig med basis i Søvangs egen plan om et fremskudt forland (og ikke en massiv 
digeforhøjelse).  

• 2020: bestyrelsen indleder atter en kamp mod byfortætning og udlejningsbyggeri. Begge dele 
krones med succes. 

• 2025. Et af de sidste sommerhuse erstattes af et nyt parcelhus. Tilbage er kun et ubeboeligt 
sommerhus på Ahornvej og en ”feriekoloni” på Søvej. Hertil kommer dog et antal 
sommerhuse der er moderniseret og udbygget til helårsbeboelse. 
 



Diget og Søvangs omgivelser. 

Der er i dag kun et fungerende dige, men i mange år var der dels et stranddige – der hvor det nuværende dige 
ligger – dels et landdige hvoraf der stadig kan ses rester flere steder i Søvang.  

I 1872 var der en voldsom stormflod – i dag ville man måske kalde det for en 1.000 års hændelse. Det antages 
at det inderste dige (landdiget) er anlagt af daværende lodsejere efter denne stormflod. Militæret 
”brugte”/udbyggede store dele af diget til en stort set parallel løbende, lang skanse Det havde en kote på min. 
1,25 m og var intakt indtil midten af 1950-erne. På det tidspunkt var det dog gennembrudt flere steder uden at 
St. Magleby kommune eller andre havde fundet anledning til at gribe ind. Et stranddige var på tale mange 
gange; allerede i 1921 ville man etablere en kystvej fra Dragør til Kongelunden, og et dige skulle laves samtidig 
hermed. Projektet blev droppet lige som flere andre digeprojekter i årtierne herefter. Årsagerne var mange: 
økonomi, andre prioriter og manglende interesse fra kommunen (St. Magleby). Da mange sommerhuse lå på 
strandsiden af landdiget, blev der også i grundejerforeningen flere gange rejst forslag om et kystdige. Noget 
skete der dog, da der i 50-erne påbegyndtes anlæg af et stranddige. Det blev forhøjet i 1956 men delvist 
ødelagt af en oversvømmelse i samme år. I 1968 blev diget forlænget og forhøjet. Det strakte sig i en højde på 
1,65 meter 1340 meter fra militærets arealer ved Parkvej til Dragør-enden af Søvang. I 973 blev diget forhøjet 
til den nuværende højde på 2,00 meter, men først i begyndelsen af 1980-erne blev diget helt færdigt med 
bomme, trapper og gruset sti på toppen. Der går herefter sti fra Parkvej til St. Magleby Strandvej ”. Senere – 
efter skydebanernes nedlæggelse – blev der anlagt en sti gennem militærets arealer bagom (vest for) Søvang. 
Hermed blev det muligt at gå eller cykle fra Islands Brygge til Dragør med kun få passager af trafikerede veje. 
En af ruterne er Amarminoen; en stor succes på godt og ondt, idet vores sti på diget er blevet stærkt trafikeret.                                                                               
Frem til slutningen af 80-erne var Søvang således en isoleret enklave omgivet af Øresund, marker og fredede 
strandenge. Siden er der sket meget. Kongelunden er udvidet til hjørnet af Søvang og en golfbane er kommet 
til. Lufthavnen er vores garanti for at omgivelserne forbliver landlige og ubebyggede. Der må nemlig ikke 
bygges boliger i en landzone – så må vi tage støjgenerne med. Til gengæld synes jeg, at vi med stor ret kan 
bruge vores slogan ”Søvang - midt i naturen”. Vi kan så håbe på at fremtiden vil bringe en fremskudt 
kystbeskyttelse – og dermed mere natur – til supplement af det nuværende, utilstrækkelige dige. 

Med venlig hilsen 

Niels B. Ulrich  

Grundejerforeningen Søvang 

kystsikringsudvalg@sovang-dragor.dk 

Ps. Jeg har boet i Søvang siden 1978 og har i ovenstående støttet mig til gamle referater, Søvang Nyt og egen 
hukommelse. Rettelser og tilføjelser modtages med tak på ovenstående mailadresse.  
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